

The Canadian CED Network



2008 NATIONAL
CED CONFERENCE

waves of change

building people-centred economies

Plant, Grow, Sell : The Saskatoon One Mile Diet

Thursday, May 22nd 2008

Bridge the food gap. Increase food availability. Ensure sustainable livelihoods. Russ Chartier, an urban farmer in Saskatoon since 1956, summarizes today's most heated debate by saying: "you can do it all if you have a small plot of land".

The Wednesday *Food and CED* tour reinforced how food security issues are dealt with locally in this year's conference host city. From the Good Food Box to the Community Garden, passing through local greenhouses and Farmers' Market, Saskatoon is an example of how Canadian cities can shift their land use to attain what Ron calls the *One Mile Diet*.

This past educator and social worker spends his spare time spin-farming (small plot intensive) by converting 0,42 ha of individual yards into growing fresh produce for distribution to 600 families in the form of regular or mini-sized good food boxes. The goal being to provide access to healthy, affordable and delicious food. This is the motto behind the Child Hunger Education

Program (CHEP), the organization behind the Good Food Box and other food accessibility programs geared towards seniors.

A highlight of the *Food and CED* tour is that strong partnerships will contribute to enhanced food security and further the social, economic and environmental goals of CED. CHEP participates in an employability and work skills program through involving youth at risk from a neighbouring high school to volunteer 4 days a month.

Emulating Saskatoon is not an easy task. All initiatives in the *Food and CED* tour struggle for years with City Council, but for worthwhile results. The Riverland Development area now hosts a co-operative farmers' market with 140 members, a business incubator and will soon extend to include an eco-village and condos favouring live-work situations. The City Park community garden now accommodates 42 neighbours free of charge.

As the owner of Grand Door Garden, a local greenhouse farm reminds us: "a local food supply is possible!"

Emerging Leaders (EL) Conference Journal

Day 1: After being here for 2 days already, Dini, EL's staff liaison, is excited to see so many familiar faces! While helping to guide the CED tour of Saskatoon, Dini observed that many initiatives in the downtown core reach out to youth at risk, including Saskatchewan's Native Theatre Company which works to promote positive images of Aboriginal peoples and to create cultural understandings that strengthen the spirit of communities. Catch them Thursday night at the evening social event: *Saskatchewan-ite Roots Roundup*.

EL's co-chairs, Laura Howard and Naomi Adams both made it here. There may be other EL members but we haven't spotted them yet. Except for Raimi. He's been here since the conference was first imagined. Or maybe yesterday...

We all love the colourful participant bags which were made by 'Cloth for Kids', a volunteer project helping to clothe Saskatoon's children in need.

- Naomi Adams

Announcements

- There are still a few tickets for Thursday night's social event featuring six aboriginal performers and live band dancers. Get them at the Admin Room in the Agricultural building!

- Head sets will be available at bilingual sessions in the workshop room and at Convocation Hall.

- On Thursday and Friday morning, there will be Youth Breakfasts at 7:30 at Marquis Hall!

Español

Hay todavía unos billetes por el evento social mañana de noche que representa a seis artistas aborígenes. ¡Cómpralos en el cuarto de administración en el edificio Agrícola!

International Connections

International participants took part in a tour of local CED initiatives organized by Quint Development Corporation and its partners. The tour visited a community health center, Aboriginal theatre group and a co-operative senior's residence. The tour illustrated that far from being confined to the South, the North also faces significant levels of poverty and inequality. This situation lends credibility to CCEDNet as a player in the international arena, as an equal who realizes the importance of going beyond just mobilizing funds for international development.

Quote of the day: *I'm here to experience beyond the local perspective, to have national networking opportunities leading to thinking outside the box.*— Fred K.Khonje





Les vagues du changement

bâtir des économies plurielles axées sur les personnes

Planter, Pousser, Vendre : Le régime d'un mile

Jeudi le 22 mai, 2008

Comblent les insuffisances alimentaires. Augmenter la disponibilité. Assurer les modes de vie durables. Russ Chartier, un fermier urbain de Saskatoon depuis 1956, condense le début du jour en disant : "c'est possible même si vous avez juste un petit lopin de terre".

La tournée *Nourriture et DÉC* a indiqué comment la ville hôte de la conférence gère ses enjeux de sécurité alimentaire. Depuis la Good Food Box jusqu'aux jardins communautaires en passant par les serres locales et l'agriculture soutenue par la communauté, Saskatoon est un exemple de comment les villes canadiennes peuvent rediriger leurs plans d'urbanisme pour rendre possible ce que Ron appelle « le régime d'un mile ».

Cet ancien éducateur et travailleur social passe son temps libre à convertir un espace de 0,42 ha de cours individuelles en parcelles où poussent des légumes frais qui sont par la suite distribués à 600 familles sous forme de boîtes de différentes

Grosseurs. Ceci permet donner un accès à de la nourriture saine, abordable et délicieuse, le motto derrière le Child Hunger Education Program (CHEP), l'organisme derrière la Good Food Box et d'autres programmes d'accessibilités dirigés aux citoyens de l'âge d'or.

Un point saillant de la tournée *Nourriture et DÉC* est que des partenariats solides contribuent à assurer la sécurité alimentaire et à atteindre les buts sociaux, économiques et environnementaux du DÉC. Le CHEP participe par exemple dans un programme d'employabilité pour les jeunes à risqué d'une école secondaire voisine en leur permettant de faire du bénévolat 4 jours par mois.

Reproduire le cas de Saskatoon n'est pas chose facile. Toutes les initiatives ont dû se battre avec le Conseil Municipal pendant des années, mais pour aboutir à des résultats comme le complexe de Riverland Development, qui accueille maintenant une coopérative

Le journal des nouveaux leaders (NL)

Jour 1: Depuis son arrivée il y a 2 jours, Dini, la coordonnatrice des NL, est contente de voir tant de visages familiers! En appuyant le guide de la tournée *DÉC de Saskatoon*, Dini a noté que plusieurs initiatives du centre-ville visent les jeunes à risques, comme par exemple, la Compagnie de Théâtre Aborigène de Saskatchewan, qui promeut des images positives des Premières Nations et crée un dialogue interculturel qui renforce nos communautés. Ne les manquez pas jeudi soir au *Saskatchewan-ite Roots Roundup*. Les coprésidentes des NL Naomi Adams et Laura Howard ont également traversé le pays. Il y a peut-être d'autres membres des JL mais nous ne les avons pas encore vu. Sauf Raimi. Il est ici depuis que l'idée même de la conférence. Ou depuis hier.

Nous adorons tous les sacs du participants faits par « Cloth for Kids », un projet de bénévolat aidant à vêtir les enfants de Saskatoon dans le besoin.

- Naomi Adams

Messages Importants

- Il y a encore des billets pour l'événement de jeudi soir mettant en vedette six artistes aborigènes et une troupe de danse. Ils sont à la salle d'administration, édifice d'agriculture!

- Il y aura des casques d'écoute disponible pour les sessions bilingues, dans les salles d'ateliers et au Convocation Hall.

- Jeudi et vendredi matin, ne manquez pas les déjeuners jeunesse, à 7:30 au Marquis Hall!

Español

Hay todavía unos billetes por el evento social mañana de noche que representan a seis artistas aborígenes.

¡Cómpralos en el cuarto de administración en el edificio Agrícola!

Connexions Internationaux

Les participants internationaux ont participé à une tournée des initiatives locales de DÉC organisée par la Quint Development Corporation et ses partenaires. Ils ont visité un centre de santé communautaire, un théâtre aborigène et une coopérative de résidents de l'âge d'or. Ceci leur a permis de comprendre que le Nord face aussi un niveau élevé de pauvreté et d'inégalité. Cette situation positionne le RCDÉC comme un partenaire égale menant sa propre bataille et ayant plus loin que la simple provision de fonds de développement international.



Citation du jour: *Je suis ici au-delà des perspectives locales pour des opportunités de réseautage nationale qui me permettront de penser autrement.*— Fred Khonje